
Rozhovor týdne

na pole vrátit rovnováhu
Covše dnes pěstujete?
Snažíme se pěstovat vše, co

dovolí podmínky. Mrkev,
brambory, cibule, česnek, sa-
láty, okurky, rajčata, druhým
rokem obilí. Letos jsem ale
zkusil třeba i meloun a po-
vedlo se, byl nakonec sedma-
půlkilový, luxusní chuti.

Určitě se ale zvláště v bio hos-
podářství ne vše podaří. Jaké
potkáváte problémy?
V ekologickém zemědělství

musíte vše řádně hlídat, zásah
provést v pravý čas. Třeba vy-
plít. Pokud to prošvihnete,
úroda nebude. Protože jsme
měli na jaře nedostatek bri-
gádníků, zarostla námmrkev
a cibule. Ještě to zachraňuje-
me, ale budeméně.

Jak vypadá takový běžný den v
době sklizně na statku uMa-
cháčků?
Ráno se brzy vstává, aby se

nakrmila zvířata. Pak zavlažit
fóliovník, začít zavlažovat zá-
hony. Používáme kapkovou
závlahu, ta šetří vodu a je
nejekologičtější. K tomu se
snažíme využívat mulč, kvůli
plevelu i vláze. A půda pod
ním zůstává kyprá a zdaleka
se tak nevysušuje. I když při-
jde silný déšť, mulč ho absor-
buje a propustí vodu do země.
Ale zpět k běžnému dni. Teď
se třebamusí urychleně sklí-
zet okurky, cukety, ty rostou
doslova před očima, rajčata.

Sucho trvá, loni bylo ale asi
nejhorší. Jak se podepsalo na
Vašemhospodaření?
Loni nám třeba vůbec ne-

vzešla mrkev, a to semi ještě v
životě nestalo. To zrovna v
době, kdy jsem si říkal, že už
mám pěstování základních
druhů zeleniny vychytané. A
ano, máte pravdu, loňský rok
byl horší než letošní, to usy-
chaly uprostřed léta i břízy.
Ale následky jsou vidět na
loukách. Loni i přes sucho
jsem sklidil přes třicet balíků
sena, letos o deset méně. To je
dopad loňského sucha. Ale

myslím si, že přijdou horší a
horší sucha, proto si myslím,
že semusí vodou šetřit a hos-
podařit i s ní.

Jak hospodaříte s vodou?
Mámedva rybníčky, kde

zachytáváme dešťovou vodu,
a právě vymýšlím, jak by se
dala dešťová voda svézt z obou
velkých fóliovníků. Obamají
každý přes dvě stěmetrů plo-
chy, kam dopadne při dešti
velkémnožství vody.

Už jste nastínil nějaké plány do
nejbližších let, máte ale třeba
něco, co je vaším snem, co bys-
te tady rád do budoucna viděl?
Je toho tolik, ale hlavním

mým cílem je hospodářství
stabilizovat natolik, aby do-
kázalo rodinu uživit po celý
rok, pak budu šťastný. Takže
sklep s chlaďákem, sklady na
zeleninu a ovoce, postupně
alespoň dobytek, jen ale pro
potřeby rostlinné výroby, tedy
hlavně pro hnůj.

Jakou jsteměl letos úrodu?
Byla by určitě o dost lepší

než loňská, ale opět jsme se
nevyvarovali drobné chyby,
která nás stála desetitisíce
korun. Vypěstovali jsme asi
sedm set kilogramů krásného
česneku. A podařilo se nám ho
„upéct“ na sluníčku,
což semi také ještě
nikdy nestalo, jen
jsem o tom slyšel.
Než se vše doskli-
dilo, dva dny ležel na
poli. Aby oschl. Ale
zrovna přišly rekordní
teploty a česnek se doslo-
va upekl. Katastrofa. Brambo-
rymi na jaře přeryla prasata,
takže ty si musíme koupit. A
to jsem umyslivců a nevšiml
jsem si toho. Každý rok zkrát-
ka dostanete od přírody něja-
kou novou bolavou zkušenost,
abyste byl lepší a lepší.

Na jaké ploše vlastně statek u
Macháčků hospodaří?
Svýchmáme cirka pět

hektarů a tak šest pronaja-

tých. S tím, že ne všude se dá
pěstovat, tamhle z těch strání
máme jen seno. Sadůmáme
asi dva a půl hektaru, o ty se
stará především žena. Zeleni-
nu také pěstujeme
v sadech.
Takhle se
dříve hos-
podařilo.
Moderně
se tomu
říká agro-
lesnictví.
Stromy po-
skytují zele-
nině stín a
jistý filtr před
spalujícím
sluncem,

zelenina zase zadržuje vláhu
v zemi. Každá rostlina potře-
buje vodu, bez ní nic neroste.

Vymáte i svůj e-shop. Jak fun-
guje?
Snažíme se prodávat
formou předprodeje. Lidé si
u nás zkraje roku objed-
nají třeba deset, dvacet
biotašek v průběhu
roku a zaplatí předem.
My takmůžeme do
sadby vložit nové pe-
níze. Lidé si ale mohou
dojít i přímo k nám,
když chtějí třeba jen
určitý druh zeleniny.
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